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مسافرانمسافران مترو ی تهران مترو ی تهران
بیشتر می شوندبیشتر می شوند

 توسعه خطوط متروی تهران توسعه خطوط متروی تهران
 با ساخت  با ساخت 44خط جدید محقق می شودخط جدید محقق می شود

امید و
افتخار

فرناز محمدزاده
روزنامه نگار

محمد سرابیدر شهر
روزنامه نگار لیلا شریفشهرسازی

روزنامه نگار

یکشنبه یکشنبه 77 آبان  آبان 14021402- شــماره - شــماره 89258925یکشنبه یکشنبه 77 آبان  آبان 14021402- شــماره - شــماره 89258925
انتقال فروشندگان اقلام شیمیایی از ناصرخسرو به بازار کیمیا

علی نصیری، رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران: فروشــندگان اقلام شیمیایی خیابان 
ناصر خسرو باید به بازار کیمیا منتقل شوند. همچنین طراحی 2 بوســتان در مناطق ۴ و ۱۸ با عنوان بوستان 

پدافند غیرعامل با هدف فرهنگسازی  و آموزش های شهروندی در دستور کار قرار گرفته است.

تشکیل میز پاسخگویی در ادارات دولتی
علیرضا فخاری، استاندار تهران: باید صدای مردم شنیده شود و مردم انتظار داشته باشند تا مسئولان ذیربط 
در سازمان ها و ارگان ها که مسئول پاسخگویی هستند، به آنها پاسخگو بوده و نتیجه ای عاید مردم شود. برای 
تشکیل میز پاسخگویی در بخش های مختلف دولتی و وابسته به استان تهران دستوراتی را صادر کرده ایم.

صدور مجوز ساخت در تهران، براساس طرح تفصیلی
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران: درآمدهای پایدار شهرداری تهران برای نخستین بار رشد 
داشته است، افرادی که در دوره های قبل از کسب درآمد ناتوان بودند، اتهام پراکنی می کنند. این در حالی است 

که شهرداری کاملا براساس طرح تفصیلی به ساختمان های در حال ساخت مجوز می دهد.

طرح جانمایی  آرامستان های جدید به شورا ارسال می شود
حسین نظری، معاون خدمات شهری شهرداری تهران: درباره مکان یابی آرامستان های جدید در پایتخت باید 
گفت که در قالب مشــاوره کارهای مطالعاتی درخصوص احداث آرامســتان های جدید انجام شده و کارهای 
کارشناسی صورت گرفته است و پس از تکمیل این مطالعات، مکان های موردنظر به شورا ارسال خواهد شد.

گزارشگران ورزشی تلویزیون بی طرفی را رعایت کنند
صدا و سیما باید گزارشگران خود را توجیه کند که وظیفه آنها 
فقط گزارش کردن مسابقه است و بس و نباید نظرات شخصی 
خود را درباره اشتباهات احتمالی داوری و غیره بیان کنند و یا به 
نفع تیم شهر خود گزارش دهند. گزارشگر ورزشی در بازی های 

داخلی باید بی طرفانه گزارش کند.
سام از تهران

قادر به تأمین داروهای سرطان فرزندم نیستم 
حدود یک ماه قبل نسخه داروهای فرزندم را که مبتلا به سرطان 
خون است به مبلغ 70هزار تومان از داروخانه دولتی طالقانی تهیه 
کردم. چند روز قبل که برای تهیه نسخه جدیدش به داروخانه 
هلال احمر رفتم برای تکرار همان نسخه که دکتر مجددا نوشته 
بودند رقم 2 میلیون و 890هزار تومان خواستند که پرداختش در 
توان من نیست. نسخه را نگرفتم و برگشتم تا سر برج که حقوق 
بگیرم. واقعا تکلیف ما با این افزایش قیمت دارو چیســت؟ یک 
سال قبل همان نسخه 70هزار تومانی را 180هزار تومان تهیه 

می کردیم. به خداوندی خدا که دیگر توان نداریم.
ذوالنوری از تهران

سگ های ولگرد آسایش را از ساکنان پردیس می گیرند
شــهرک پردیس در جوار تهران بزرگ منطقه بسیار وسیعی 
است که با صدها دستگاه برج های مســکونی چندین طبقه و 
ســاختمان های بلند و رفیع با امکانات جدید و خوب جمعیت 
قابل توجهی را در خود جای داده و به تازگی قرار است با رسیدن 
مترو بخشی از مشکل تردد ساکنان این شهرک نیز حل شود، 
اما یکی از جدی ترین مشکلات شهرک نشینان در این منطقه 
بسیار بزرگ، وجود سگ های ولگرد است که به خصوص شب ها 
صدای پارس کردن دسته جمعی آنها مزاحم خواب ساکنان و 
روزها موجب وحشت اهالی است. امید است با این پیام مسئولان 

محترم فکری برای این موضوع کنند.
محمودی از پردیس

دفاتر پیشخوان سهام عدالت متوفیان را انتقال دهند
چند وقت پیش اعلام شدکه وزارت اقتصاد فرایند انتقال سهام 
عدالت متوفیان را برعهده شعب کارگزاری بورس گذاشته است. 
مشکل اینجاســت که تقریبا هیچ یک از روســتاها و شهرهای 
کوچک، شــعبه بورس کارگزاری ندارند و افــرادی که در این 
شهرها و روستاها زندگی می کنند برای انجام این کار می بایست 
به شهرهای دیگر مراجعه کنند.جدا از وقت و هزینه ای که باید 
صرف این کار کرد خیلی از افراد به علت کهولت سن و بیماری  یا 
نداشتن وسیله نقلیه شخصی قادر به انجام این کار نیستند. لذا 
خواهشمندیم انجام این کار به عهده دفاتر پیشخوان دولت که 
معمولا در هر شهر و روستا یکی از آنها وجود دارد گذاشته شود تا 

مردم به دردسر نیفتند.
مرادفرد از پاوه

ساختمان قدیمی بیمارستان طالقانی قوچان در حال تخریب است
 ساختمان قدیمی بیمارســتان طالقانی قوچان که از قضا جزو 
بناهای ثبت شــده این شهر است به مرکز ســلامت این شهر 
اختصاص پیدا کرده و به علت قدمت و فرسودگی و همینطور تردد 
زیاد در حال تخریب و نابودی است، درحالی که می توان با جدا 
کردن این ساختمان از کل بیمارستان و مرمت آن، ضمن حفظ 
این بنای قدیمی آن را به موزه ای جهت بازدید مردم تبدیل و با 
هزینه ای که از بازدیدکنندگان دریافت می شود محل درآمدی 

برای نگهداری و بازسازی های احتمالی آینده آن ایجاد کرد.
زرافشان از طالقان

ضمن حمایت از مردم غزه باید مراقب فریب های غاصبان بود
مردم ایران از ابتدای تشــکیل حکومت غاصب صهیونیســتی 
مخالف این رژیم بوده انــد و تا نابودی کامــل آن بر این آرمان 
خواهند بود. ما مردم ضمن حمایت کامل از مردم غزه و آمادگی 
کامل برای عمل به فرامین مقامات و مسئولان اعلام می کنیم 
رژیم اشغالگر قدس می خواهد به بهانه این جنگ ایران را درگیر 
حاشیه کند و پای شیعه ترین حکومت دنیا را به جنگ بکشاند. 
توقع این است همچنان با هوشیاری به حمایت از غزه و فلسطین 

ادامه دهیم و نیرنگ رژیم غاصب را به خودش بازگردانیم.
علوی تبار از تهران 

مشکلات سایت ثبت نام لاستیک دولتی رفع شود
درحالی که اعلام شده ثبت نام دریافت لاستیک فقط از طریق 
سایت https://kala.ntsw.ir امکان پذیر است اما زمان ثبت 
مشخصات لاستیک، انتخاب ســایز و نوع لاستیک امکان پذیر 
نیست در نتیجه ثبت ســفارش صورت نمی گیرد. بارها برای 
ثبت نام مراجعه کرده و موفق به ثبت نام نشــده ام. دیگران نیز 
همین مشکل را دارند. لطفا مسئولان نســبت به رفع مشکل 

سایت ثبت نام اقدام کنند.
محمودی از بابلسر

کلاس های دانش آموزان رضوانی در همین روستا تشکیل شود 
جمعیت روســتای رضوان چند برابر بخش فین شهرســتان 
بندرعباس اســت اما در کمــال ناباوری کلاس های درســی 
برنامه ریزی شده روی کاغذ در رضوان و محل تشکیل کلاس های 
درس واقعی دانش آموزان در فین است. همین امر موجب شده 
ضمن تحمیل هزینه های سرســام آور بــه خانواده ها، برخی 
خانواده هــا تصمیم بگیرنــد در ادامه تحصیــل دختران خود 
تجدید نظر کنند. بدیهی است در شــرایط کنونی آمد و شد در 
مســیری یک ســاعته برای خانواده ها دغدغه ایجاد کند. چرا 

مسئولان چنین کاری با خانواده ها کرده اند؟
ضامن از بندرعباس

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

محسن هرمزی*یادداشت گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

بازدیــدی بــا حضــور زهــرا شمس احســان، عضــو و رئیــس کمیتــه 1
اجتماعی شــورای اســلامی شــهر تهران، از محلــه درکــه و میدانگاه 

امامزاده صالح)ع( داشتیم.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

بــا حضــور در دبیرســتان دخترانــه شــهیدمحمد عاصمــی، شــاهد 9
برگزاری انتخابات شهردار مدرسه بودیم.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

از محــدوده ناحیه ۵ و ســپس از وضعیت پیشــرفت عمرانــی پروژه 5
کلینیک شهر ســالم در منطقه بازدید داشــتم و در چندین جلسه 

کاری و هماهنگی حضور یافتم.

احسان شریفی

منطقه 

با درخواســت کاســبان و مغازه داران راســته بــازار و پیگیــری هیأت 12
امنا و معتمدان طرح ایجاد انضباط شــهری آغاز شد و این موضوع 

را پیگیری کردم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

با هدف کاهش بــار ترافیک، تعــداد ۵ پروژه بــا ماهیت حمل ونقل 18
و ترافیــک در قالــب طــرح »مــن شــهردارم« تکمیــل و بــه مرحلــه 

بهره برداری رسید و پیگیری این مهم را انجام دادم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

جزئیات بندهای 20گانه ابلاغی شهردار محترم تهران در خصوص 3
تحول نگهداشت شهر در جلسه شورای معاونان ومدیران منطقه 

را تشریح کردم.

حمید جوانی

منطقه 

با آغــاز فصل پاییــز چهارمین دوره از بازی های نشــاط ســالمندی با 11
عنــوان »گنجینه هــای پویای شــهر« را آغــاز کردیــم  و در ایــن رابطه 

پیگیر ی های لازم را انجام دادم.

سید محمد موسوی

منطقه 

به منظور رسیدگی به معضلات میدان تره بار بهمن بازدید مشترکی 16
با حضــور ایــوب فصاحت، رئیــس ســازمان میادیــن میــوه و تره بار 

انجام شد. 

محمدامین سالاری پور

منطقه 

با حضور حجت الاسلام سیدمحمد آقامیری، عضو شورای اسلامی 7
شــهر تهران و مدیران شــهری منطقــه به دیــدار پدر بزرگوار شــهید 

والامقام علی عباسی رفتیم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

روز شنبه به منظور بررسی و رفع مشکلات اماکن مذهبی منطقه از 14
حسینیه سیدالشهدا)ع( و مجمع الذاکرین بازدید کردم.

امیر یزدی

منطقه 

در بیست وســومین دوره انتخابــات شــهرداران مــدارس منطقــه 20
به همراه مدیرکل آموزش های شــهروندی شــهرداری تهــران که در 

مجتمع آموزشی شهید خبره فرشچی برگزار شد، حضور داشتم.

رضا شنگی

منطقه 

جلســه ای با معاونان، مدیران و شــهرداران نواحی داشتیم و ضمن 2
تشــریح طرح تحولی20گانه خدمت، بر اهتمام جدی در اجرای آن 

تأکید کردم.

مهدی صالحی

منطقه 

روز شنبه از اجرای طرح نگهداشت شهر در بزرگراه های شهیدنواب 10
صفوی و یادگار امام)ره( و خیابان های آزادی و قزوین بازدید کردم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از محور خیابان ولیعصر بازدید و اقدامات شهرداری برای نگهداشت 6
شهر را بررسی کردیم. همچنین در جلسه کارگروه فرهنگی منطقه 

شرکت کردم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در جلسه ای با معاونت ها و نواحی چهارگانه موارد مرتبط با پیشرفت 13
پروژه ها را به تفکیک موضوعات بررسی و کنترل کردم و درخصوص 

برخی موارد دستوراتی در راستای تسریع صادر شد.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

از پیشرفت فیزیکی پروژه مشارکتی معبر در حال احداث ۳۵متری 19
پونــه در ناحیه ۳ بــه همــراه معاون فنــی و عمــران منطقه، مشــاور 

منطقه و نماینده موقوفه مروی بازدید داشتم.

تورج فرهادی

منطقه 

روز شنبه مراسم امیدوافتخار در منطقه برگزار شد و ۸پروژه عمرانی 4
را افتتاح کردیم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز گذشته در جلســه طرح تحولی 20گانه خدمت در شهر حضور 17
داشتم و این طرح تشریح و بررسی شد.

رضا سیفی

منطقه 

روز شنبه خانم نجفی، عضو شورای شهر در منطقه حاضر شدند و 8
همراه با ایشان در جلسه شورای معاونان و نشست با بانوان پرسنل 

منطقه حضور پیدا کردم.

فاطمه تنهایی

منطقه 

در بازدیــد دوره ای از پروژه های توســعه محلــه ای ۱۴0۳ بــر اولویت 15
درخواســت های مردمــی و بهره گیــری از پویــش »من شــهردارم2« 

تأکید کردم.

محمد شیری

منطقه 

همراه با جمعی از شهروندان منطقه و همکاران شهرداری منطقه از 21
اجرای برنامه خیابان ورزش در ناحیه یک بازدید کردیم. این برنامه 

به انجام ورزش همگانی اختصاص داشت.

رضا پوریافر

منطقه 

در جلســه ای که بــا اعضای هیــأت امنــای مقبره الشــهدای دریاچه 22
شهدای خلیج فارس داشتم، چند طرح برای بنای قبور متبرک شهدا 

مورد بررسی قرار گرفت.

مسعود نصرتی

 احداث ساختمان
اسکان کارگری نواحی 3 و 7

 1835مترمربع
 کندروی بزرگراه شهید زین الدین

مساحت

مکان

عملیات آسفالت ریزی
62هزار تن
30هزار تن

معابر منطقه

معابر بزرگراهی

 احداث دیوار حائل 
و رفع خطر نقاط حادثه خیز

 1000مترمربع
معابر جنگل لویزان و خیابان تلو

مساحت

مکان

احداث چمن مصنوعی

 1000مترمربع
خیابان شهید احدزاده

مساحت

مکان

احداث راستگرد خیابان 
چمن آرا به بزرگراه شهیدبابایی

 300مترمربع
خیابان چمن آرا

مساحت

مکان

 احداث و مرمت 
سرویس بهداشتی

 10چشمه
خیابان بنی هاشم، بوستان شهیدپیمان

تعداد

مکان
و...

 پیاده روسازی 
و مناسب سازی معابر

 3000مترمربع
خیابان های شاهد، شهید کرد، ولی زاده

مساحت

مکان
و...

موتورســیکلت ها در قید و بند معاینه فنی نیستند؛ 
همانطور که به قوانین رانندگی مانند وارد شــدن به 
پیاده رو و حرکت خــلاف جهت خیابــان توجهی 
ندارند. حتی اگــر بتوان خودرو های ســواری را به 
روش های گوناگون وادار به انجــام معاینه فنی کرد، 
موتورسیکلت ها اعتنایی به آن نمی کنند. در طرح های 
مختلفی که برای تسهیل معاینه فنی اجرا شده است 
بخشی از خودرو های سواری شرکت کردند، اما استقبال 
صاحبان موتورسیکلت ها آنقدر کم بود که می توان گفت 
تقریبا کسی برای دریافت معاینه فنی موتورسیکلت 

خود مراجعه نکرده است.

موتور تا چند برابر آلاینده تر است
تعداد موتورسیکلت های تهران حدود 5میلیون دستگاه 
است که نزدیک نیمی از آنها فرســوده به شمار می آیند. 
مشکل اصلی اینجاســت که موتورسیکلت های فرسوده 
بین 5 تا 7 برابر خودروها آلایندگی دارند. این آلایندگی 
2دلیل دارد؛ یکی ساختار موتور محرک آنها که بنزین را 
به شکل ناقص می سوزاند و دود زیادی ایجاد می کند و دوم 
فرسودگی قطعات که گاهی از ابتدای ساخت غیراستاندارد 
هستند یا در طول مدت استفاده فرسوده و کهنه  شده اند. 
در همین رابطه عضو هیأت رئیســه شورای اسلامی شهر 
تهران در بازدید از ســتاد مرکزی معاینــه فنی خودرو، 
عنوان می کند که موتورسیکلت ها سهم قابل توجهی در 

آلودگی هوا دارند. برابر آمار اعلام شــده حدود 5میلیون 
موتورسیکلت در شهر تهران تردد دارد؛ لذا موتورسیکلت ها 
نیز باید مورد معاینه فنی قرار بگیرند، اما اینکه از 5میلیون 
دستگاه موتورســیکلت در حال تردد در شهر تهران تنها 
۴00دستگاه برای معاینه فنی مراجعه کردند، قابل قبول 
و پذیرش نیست و باید این موضوع با همکاری مشترک با 
راهنمایی و رانندگی ساماندهی شود. سوده نجفی درباره 
معاینه فنی موتورسیکلت ها در شهر تهران گفت: جهت 
ساماندهی موتورسیکلت ها و کنترل معاینه فنی این وسایل 
نقلیه باید با پلیس راهور نشست مشترکی برگزار و در این 
خصوص چاره اندیشی شود. بدون تردید بهترین روش برای 
ساماندهی موتورســیکلت ها از حیث موضوعات مختلف 
معاینه فنی است. موتورسیکلت ها بخش زیادی از ترافیک، 
تصادف ها و آلودگی هوا را سبب می شوند، اما در چارچوب 

قوانین اولیه راهنمایی و رانندگی هم قرار نمی گیرند.

ظرفیت نیم میلیونی برای معاینه فنی موتورسیکلت 
رایج تریــن نوع موتورســیکلت کاربراتوری کــه از روی 
Honda 125 ژاپنی ســاخته شــده و از ۴0سال پیش 
تاکنون در خیابان ها به این سو و آن ســو می رود، یکی از 
آلوده کننده ترین انواع وسایل نقلیه شهری است؛ مخصوصا 
وقتی از نظر فنی سالم نباشــد. شادی مالکی، مدیرعامل 
ســتاد مرکزی معاینه فنی خودروهای تهران دراین باره 
به همشهری می گوید: ما در 6مرکز معاینه فنی 11خط 
داریم و با همین امکانات فعلی می توانیم سالانه نیم میلیون 
موتورســیکلت را معاینه کنیم، اما ســال گذشته حدود 
500موتورسیکلت به این مراکز مراجعه کردند و پیش بینی 
ما برای امسال هم همین تعداد است. این در حالی است 

که براساس سیاهه انتشار سال 96موتورسیکلت ها بعد از 
خودرو های سواری عامل تولید 21درصد آلودگی گازی 
در شهر هستند. همچنین 10درصد ذرات معلق در شهر از 

سوخت موتورسیکلت ها ایجاد می شود.

چرا موتورسیکلت ها معاینه فنی نمی گیرند؟
مالکی درباره الزام قانونی به گرفتن معاینه فنی می گوید: بنا 
به ماده 6قانون هوای پاک وسایل نقلیه موتوری باید معاینه 
فنی دریافت کنند و در ایــن زمینه تفاوتی بین خودروی 
سواری و موتورسیکلت وجود ندارد. با این حال می بینیم 
که مالکان خودرو های ســواری در هنگام خرید و فروش 
باید برگه معاینه فنی را ارائه کننــد، اما ظاهرا معاملات 
موتورســیکلت بدون توجه به این برگه انجام می شــود. 
مشکل دیگر که باعث می شود نتوان بر موتورسیکلت ها 
نظارت کــرد، موقعیت پلاک موتورسیکلت هاســت که 
فقط در ســمت عقب نصب می شود و بســیاری اوقات 
هم این پلاک ناخواناســت که امکان رصد بــا دوربین را 
کم می کند. او ادامه می دهد: براســاس ارزیابی ها حدود 
3میلیون موتورسیکلت پلاک تهران وجود دارند که باید 
از تهران معاینه فنی بگیرند. از ابتدای سال 1۴02تاکنون 
فقط ۴00موتورســیکلت از همه انواع و مدل ها مراجعه 
کرده اند که به جز آلایندگی، نزدیک 20درصد آنها مشکل 
ترمز داشــتند. مالکی پیشــنهاد می کند: با پلیس راهور 
گفت وگو هایی انجام دادیم که حداقل تعدادی از آیتم های 
مهم معاینه فنی که در ظاهر هم قابل تشخیص است در 
خیابان ها اعمال شود؛ مانند ایجاد دود یا خراب بودن چراغ 
اخطار. شــاید این کار بتواند گام نخست در زمینه معاینه 

فنی موتورسیکلت ها باشد.

افتتاح پروژه های عمرانی منطقه4 با ارزش 250میلیارد تومان
روز گذشته در هفتادونهمین پویش امیدوافتخار از 8پروژه عمرانی در منطقه ۴بهره برداری شد

پروژه های عمرانی منطقه4 روز گذشته به بهره برداری رسید و روبان 
افتتاح ها در هفتادونهمین پویش امیدوافتخار این بار در شرقی ترین 
و وسیع ترین منطقه تهران بریده شد. مقر اصلی اسکان کارگری، 
نواحی 3و7 بود، اما در کنار بهره برداری از این پروژه که برای کارگران 
و پارکبان های شهرداری آماده شده است، 7پروژه دیگر نیز افتتاح 
شد. این پروژه ها شامل احداث زمین چمن مصنوعی خیابان احدزاده، 
احداث راستگرد خیابان چمن آرا به بزرگراه شهید بابایی، احداث 
دیوار حائل و رفع خطر نقاط حادثه خیز، احداث و مرمت سرویس 
بهداشتی، پیاده رو سازی و مناسب سازی بوستان ها و معابر، عملیات 

تراش، روکش و آسفالت معابر می شود.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

روزانه میلیون ها مســافر برای تردد از ناوگان ریلی استفاده می کنند. 
ارزان، ایمن و پاک بودن، از ویژگی های ایــن مدل از حمل ونقل همگانی 
انبوه بر است که هر روز بیشتر مورد اقبال شهروندان قرار می گیرد. توسعه 
خطوط و افزایش تعداد ایســتگاه ها با هدف ارتقای کیفیت خدمات رسانی در 
دســتور کار قرار دارد اما با کمبود واگن، نه  تنها امکان زمینه سازی  ارتقای کیفیت 
ارائه خدمات وجود ندارد بلکه مسافران ناوگان ریلی را با چالش هایی مواجه کرده است. 
گرچه مدیریت شهری برنامه های میان مدت و بلندمدتی برای جبران کمبودهای این ناوگان 
پیش بینی کرده اما در راستای خدمت رسانی مطلوب و برون رفت از چالش های کنونی، نیاز 
است برنامه های کوتاه مدت که همان افزایش بهره وری با استفاده از ظرفیت های موجود است، به 
صورت جدی پیگیری شود و مورد توجه قرار گیرد؛ چرا که کارشناسان امور حمل ونقلی معتقدند 
بهره وری شبکه موجود متروی تهران کمتر از 50درصد است و با پیش بینی تمهیدات اصولی و تدابیر 

ویژه می توان از همین امکانات میزان مسافر در روز را حدود 2برابر افزایش داد.

راه حل افزایش بهره وری
با وجود هزینه های سنگین ساخت و تکمیل متروی تهران، 
بهره برداری حداکثری از این شبکه انجام نمی شود. این یک 
واقعیت است که نباید بی تفاوت از کنار آن عبور کرد. در واقع 
2نکته اساسی درخصوص میزان کارایی خطوط متروی هر 
شهری وجود دارد. اول؛ راه آهن ریلی درون شهری، درصورت 
بهره مندی از یک شــبکه درهم تنیــده و هم افزایی خطوط 
مختلف اســت که راندمان لازم را پیدا می کند. دوم؛ موضوع 
اصلی در جذب حداکثری مسافر، فراهم بودن زیرساخت ها به 
اندازه و باکیفیت است. اکنون این دو نکته در شبکه مترو وجود 
ندارد. یعنی اولا ایستگاه های مترو در اقصی نقاط شهر وجود 
ندارد و دوم آن که در همین خطــوط موجود، نیاز به ناوگان 
بیشتری است تا شرایط بهره وری ارتقاء یابد. در زمینه ایجاد 
ایستگاه های فراگیر برای پایتخت، راهی جز ساخت خطوط 
چهارگانه جدید و همچنین توسعه خطوط موجود نیست تا 
پراکندگی ایستگاه ها در تمام مناطق رخ دهد؛ موضوعی که با 
جدیت در این دوره توسط مدیریت شهری پیگیری می شود و 

ساخت خط 10مترو هم رسما آغاز شده است.

113واگن
طراحی و ساخت قطار ملی مترو به همت 
شرکت های دانش بنیان و چند نهاد علمی 
و صنعتی هم در دستور کار مدیریت شهری 
قرار دارد و نخستین قطار ملی هم ساخته 
شــده و در مرحله تولید انبوه قرار دارد و 
پیش بینی می شود 113دســتگاه واگن 

توسط این شرکت ها ساخته شود.

791واگن
عملیاتی کردن قرارداد تولید 630دستگاه 
واگن از محل فاینانس خارجی، مهم ترین 
اقدام دیگری اســت که ســبب افزایش 
بهره وری در ناوگان ریلی می شــود. این 
قرارداد پــس از تامیــن 15درصد مبلغ 
پیش پرداخت و مذاکرات اخیر شــهردار 
تهــران و هیأت مدیران شــهری به پکن 
عملیاتی شــد. نکته مهم این است که با 
افزایش 25درصدی تعهدات طرف چینی، 
ســقف تامین واگن مترو به 791دستگاه 

می رسد.

1050واگن
امضای قــرارداد 259دســتگاه واگن با 
شــرکت چینی هم، اقدامی در راســتای 
افزایش ظرفیت ناوگان ریلی است و سهم 
متروی تهران از 2هزار دســتگاه واگن در 
مصوبه سال 1395شورای اقتصاد حدود 
1050واگن خواهد بود. ارزش این قرارداد 
حدود یک میلیــارد و 300میلیون یورو 
اســت که از آن می توان با عنوان ابر پروژه 

شهری یاد کرد.

791واگن
عملیاتی کردن قرارداد تولید 630دســتگاه واگــن از محل فاینانس 
خارجی، مهم ترین اقدام دیگری اســت که ســبب افزایش بهره وری 
در ناوگان ریلی می شــود. این قرارداد پــس از تامین 15درصد مبلغ 
پیش پرداخت و مذاکرات اخیر شهردار تهران و هیأت مدیران شهری به 
پکن عملیاتی شد. نکته مهم این است که با افزایش 25درصدی تعهدات 

طرف چینی، سقف تامین واگن مترو به 791دستگاه می رسد.

تأمین 26درصد از نیاز 10ساله متروی تهران
در نهایت می تــوان اقدامات کوتاه مــدت، میان مــدت و بلندمدت 
پیش بینی شــده در حوزه ناوگان ریلی را این طور جمع بندی کرد که 
اگر تولید 1163دستگاه واگن مترو )1050دستگاه از محل فاینانس 
خارجی و 113دستگاه از محل تولید انبوه قطار ملی( طی 2تا 3سال 
آینده حتمی شود، حدود 26درصد کل نیاز 10سال آینده شبکه متروی 

پایتخت به ناوگان ریلی تضمین می شود.

10سال بعد
اکنون در تهران حدود 1500دستگاه واگن در حال سیر وجود 
دارد و براساس برآوردهای انجام شده برای 10سال آینده و در 
راستای سرویس دهی مناسب به مسافران در تمامی خطوط 
)اعم از خطوط هفت گانه کنونی و ۴خط جدید( تامین بیش از 
۴۴00دستگاه واگن در کلانشهری چون تهران ضروری است. 
برای جبران نیاز انباشته شــده در ناوگان ریلی، تمهیداتی 
چون احیای واگن های نسل اول، تعمیر و نگهداری واگن های 
فرسوده و... پیش بینی شده و 200دستگاه واگن هم در دست 

بازسازی است.

افتتاح 5 ایستگاه خط 6  تا زمستان
عباس فتحعلی پور، مجری خط ۶مترو: برای تأمین کل برق موردنیاز خط ۶، طراحی و ساخت 3پست برق مدنظر قرار 
گرفته که نخستین پست برق با هزینه کرد مجموع 370میلیارد تومان، تابستان به بهره برداری رسید. پست برق دوم نیز 
مراحل تکمیل بخش های ساختمانی و تجهیزاتی را طی می کند و امیدواریم تا پایان سال بتوانیم این پست را وارد مدار 
بهره برداری کنیم. درواقع با افزایش ایستگاه های قابل استفاده خط ۶، تلاش های مستمری صورت گرفته تا به موازات 
تکمیل ایستگاه های باقیمانده این خط، مسئله تامین برق پایدار خط و ایستگاه ها نیز محقق شود. علاوه بر این اقدامات 
سعی داریم تا زمستان 5ایستگاه از این خط به بهره برداری برسد تا پیوستگی ایستگاه های مورد استفاده شهروندان 
به حد مطلوبی برسد؛ ضمن آنکه برای راه اندازی ورودی های دوم ایستگاه های شهرزیبا، شهران و شهیدستاری نیز 

برنامه ریزی کرده ایم تا آنها را تکمیل و تا قبل از شروع سال آینده در اختیار مردم قرار دهیم.

مکث

   اتصال 3بیمارستان به خطوط مترو
تسهیل عبور و مرور شهروندان و دسترسی آنها به امکانات شهری ازجمله مراکز درمانی رویکرد مدیریت شهری در دوره ششم است؛ 
از این رو اوایل سال بود که برای عملیاتی شدن این رویکرد اتصال بیمارستان ها به شبکه مترو در دستور کار شرکت مترو قرار گرفت 
 HSE و کمیته های کارشناسی با هدف مطالعه و بررسی موضوع تشکیل شد. حالا بابک راهنورد، مدیر بحران و پدافند غیرعامل و
شرکت متروی تهران از قابلیت اتصال 3بیمارستان به خطوط مترو خبر داده است. البته به گفته  او این موضوع درصورتی محقق می شود 

که زمین و اعتبارات لازم تامین شود.

   برای اتصال 9ایستگاه در خطوط جدید
در بررسی اولیه 9بیمارستان انتخاب شدند، اما در نهایت مشخص شد که 3بیمارستان )امام خمینی، میلاد و بعثت( قابلیت اتصال به 
شبکه مترو را دارند. آنطور که راهنورد عنوان کرده »مشاور فنی مترو بررسی های فنی و مالی این اتصال را انجام داده و گزارش مکتوب 
در کارگروه مدیریت بحران تهیه و برای دستگاه های مسئول ارسال شده است.« خطوط 8، 9، 10 و 11در ناوگان مترو قرار است احداث 
شوند و به گفته راهنورد می توان از این ظرفیت استفاده و نقطه اتصال میان شــبکه مترو و بیمارستان ها را ایجاد کرد. او گفت: »باید 
بیمارستان هایی که عمومی بوده و ظرفیت پذیرش بالایی دارند، به خطوط متروی جدید متصل شوند. بررسی های اولیه نشان می دهد 
که 9ایستگاه در خطوط جدید قابلیت اتصال به بیمارستان های جنرال با ظرفیت بالای پذیرش را دارند، اما این ایده اتصال بیمارستان ها 
به خطوط جدید متروی تهران روی کاغذ است و هنوز مسئولان امر به قطعیت نرسیده اند.« به گفته راهنورد قرار شده سازمان مدیریت 

بحران شهر تهران با همکاری دانشگاه های علوم پزشکی تهران و ایران در این زمینه بررسی های لازم را انجام دهند.

   نحوه اتصال بیمارستان با مترو
به گفته راهنورد، نحوه دسترسی به فاصله ایستگاه مترو از بیمارستان بســتگی دارد. اگر فاصله 400 تا 500متر باشد، رمپ ایجاد 
می شود تا آمبولانس و سایر وسایل حمل بیمار به تراز سکوی مترو برسند و اگر فاصله کم باشد می توان از روش هایی همچون احداث 

آسانسورهای حمل بیمار استفاده کرد.

 خرید هزار اتوبوس برقی از چین
به زودی

 ســفر مدیریــت شــهری بــه چین 
دســتاوردهای مختلفی بــرای تقویت 
زیرساخت های ناوگان عمومی داشت و 
در جریان این ســفر ضمن قطعی شدن 
قرارداد 630دستگاه واگن، بازدیدی از مهم ترین کارخانه های 
اتوبوس سازی کشور چین داشتیم. در ادامه سفر مدیران شهری 
به چین، برای توسعه ناوگان اتوبوسرانی و خرید اتوبوس های 
جدید، رایزنی های خوبی با شرکای چینی انجام دادیم. برهمین 
اساس در حال بررسی پیشــنهادهای مختلف و جمع بندی 
موضوعات فنی هستیم. امیدواریم با گشایش خط اعتباری و 
همراهی دولت محترم، موضوع خرید دست کم هزاردستگاه 
اتوبوس جدید از چین نهایی شود. همچنین در جریان سفر به 
کشور چین، از خط تولید سیستم های جدید حمل ونقلی که به 
ART معروف هستند و اخیرا در ابوظبی به کار گرفته شده اند، 
بازدید کردیم. این مُد جدید حمل ونقل مشابه تراموای چرخ 

لاستیکی و البته بسیار هوشمندتر عمل می کند.
بهره برداری از این مُد برخلاف تراموا نیاز به زیرســازی ندارد، 
بلکه به صورت هوشمند مسیر خود را در خیابان های شهر پیدا 
می کند. در حال بررسی پیشنهاد های مطروحه در این زمینه 
هستیم. چنانچه جمع بندی حاصل شود، می توان به استفاده از 

آن در مسیر تهرانپارس تا آزادی فکر کرد.
سومین موضوعی که به صورت جدی در سفر به چین پیگیری 
شــد، موضوع واردات خودروهای برقی برای نوسازی ناوگان 
تاکسیرانی تهران است؛ برهمین اساس رایزنی ها ادامه دارد و 
امیدواریم درصورت جمع بندی و تأمین منابع مالی این مهم نیز 
به نتیجه برسد. دیگر موضوعی که در جریان سفر به چین مورد 
توجه قرار گرفت، ایجاد »مرکز فرمان یکپارچه« برای متروی 
تهران است. با شرکای چینی در این رابطه رایزنی شد؛ به همین 
دلیل به راه اندازی این مرکز با مشاوره طرف های چینی امیدوار 
هستیم. آخرین دستاورد ســفر به چین پیگیری موضوعات 
مرتبط با موتورهای برقی بود که رایزنی های لازم برای تأمین 
ایستگاه های شارژ صورت گرفت. امیدواریم تا انتهای سال جاری 
با همراهی دولت محترم این موضــوع نیز در تهران عملیاتی 
شود. دستاوردهای ســفر به چین از عملیاتی شدن ساخت 
791دستگاه واگن مترو تا رایزنی های صورت گرفته برای تقویت 
زیرســاخت های برقی ناوگان عمومی تهران، موجبات رفاه و 

رضایت همشهری های محترم را فراهم می کند.
* معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران

 5
ایستگاه

  آیت الله کاشانی
 شهدای کن

 میدان خراسان
 بهارشیراز

 استاد نجات الهی

هزینه
 5000

میلیارد تومان

تجهیزات
  علائم بساوایی

  آسانسور
  پله برقی

مزیت
  تکمیل

قطعه شمالی

3بیمارستان نهایی شده
  بیمارستان میلاد:  ایستگاه برج میلاد در خط 7)برای ایجاد این اتصال 250میلیارد تومان اعتبار به ارزش امروز نیاز است.(
  بیمارستان امام خمینی )ره(: ایستگاه مدافعان سلامت در خط 7)برای این اتصال نیاز به 450میلیاردتومان اعتبار است.(

  بیمارستان بعثت:  پایانه شهیدکلاهدوز در خط 4)نیازی به احداث تونل نیست و با تغییرات هندسی ممکن است.(

تردد 5 میلیون موتورسیکلت بدون معاینه فنی
موتورسیکلت  سواران الزامی برای کسب معاینه فنی احساس نمی کنند و بسیاری از آنها مشکل ترمز دارند

5000000
تعداد 

موتورسیکلت های 
تهران

400
تعداد 

موتورسیکلت هایی 
که در سال 1402 به 
مراکز معاینه فنی 

مراجعه کردند.

11
خط معاینه فنی 

موتورسیکلت در تهران 
آماده کار است.

1500000
موتورسیکلت های 

 فرسوده 
در سال 1396

2000000
موتورسیکلت های 

 فرسوده 
در سال 1401

2400000
تخمین تعداد 

موتورسیکلت های 
 فرسوده 

در سال 1402

500000
ظرفیت سالانه 
مراکز معاینه 

فنی تهران برای 
موتورسیکلت ها

موتورسیکلت هایی که به 
مراکز معاینه فنی مراجعه 
کردند مشکل آلایندگی 

داشتند.

 60
درصد

موتورسیکلت هایی که به 
مراکز معاینه فنی مراجعه 

کردند مشکل ترمز 
داشتند.

 20
درصد

حفظ فضای سبز تهران موضوعی است که مدیریت 
شهری ششم از ابتدای کار در دستور کار قرار داده 
است و در همین راستا موضوعاتی همچون تملک 
باغ و ملک جهت تبدیل به بوســتان های عمومی، 
توسعه کمربند سبز، درختکاری و... پیگیری شد 
تا سهم فضای سبز در پایتخت روند نزولی نداشته 
باشد. با وجود پیگیری ها و اقدامات قابل توجهی که 
شهرداری در مقام حافظ منافع شهروندان برعهده 
دارد، یک بخشنامه در مورد باغ ها از سوی برخی 
رسانه ها با سؤالاتی همراه شــد و آنها شائبه هایی 

را مطرح کردند.
ماجرا از این قرار است که پس از صدور بخشنامه 
معاونت شهرسازی و معماری شــهرداری تهران 
برای تعیین تکلیف چند پرونــده باغ، برخی زبان 
به انتقاد گشودند و مدعی شدند که این بخشنامه 
شرایط را برای حیات 500 باغ سخت خواهد کرد؛ 
ابهاماتی که حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و 
معماری در گفت وگو با همشهری به آن پاسخ داد 
و تأکید کرد که شهرداری درآمدی از این اقدامات 

کسب نمی کند.
معاون شــهردار تهران در گفت وگو بــا خبرنگار 
همشهری با اشاره به بخشــنامه  صادر شده برای 
تعیین تکلیف پرونده باغ ها، توضیح داد: صدور این 

بخشنامه به استناد تبصره ذیل ماده »11« قانون 
تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری بوده 
اســت. وی در ادامه می افزاید: شهرداری تهران به 
موجب آرای متعددی از شعب دیوان عدالت اداری 
به صدور پروانه ساختمانی براساس دستور نقشه ها 
یا پروانه های صادر شده سابق محکوم شده و زمان 
صدور این آرا نیز مربوط به قبل از سال 1۴02بوده 

است.

صارمی عنوان می کند: با عنایــت به مفاد تبصره 
مذکور دســتگاه محکوم علیه)یعنی شهرداری( 
الزامــی قانونی دارد که در موارد مشــابه آن آرای 
قضایی، از تصمیــم دادگاه تبعیت کنــد و نکته 
حائزاهمیت دیگر اینکه تمامی موارد آرا مربوط به 
قبل از اصلاحیه تبصره ذیل ماده)11( مرقوم بوده 
که براساس اصلاحیه جدید آن تبصره، انجام موارد 
مستلزم اســتعلام از دیوان عدالت اداری بوده که 

به واسطه مشمول بودن موارد نسبت به برهه زمانی 
حاکم بودن مقررات سابق، براساس قانون قبل از 
اصلاحیه عمل شده است. بنابر این صدور بخشنامه 
و مفاد آن براساس قانون و احکام قضایی بوده و ما به 

قانون عمل می کنیم.
او ادامه می دهد: لازم به توضیح اســت که درباره 
لزوم صدور پروانه ساختمانی درباره این املاک و 
به عبارتی در یک موضوع واحد، 20رأی مشابه وجود 

داشته اســت و اصولا اجرای دســتورات و احکام 
قضایی از این حیث از ســال ها پیش باید صورت 
می گرفته اســت . همچنین این مقام شــهرداری 
اضافه کرد: اطلاعات منتشرشــده از سوی برخی 
افراد یا جراید مبنی  بر اینکه این بخشنامه شامل 
500 باغ می شود، اغراق آمیز است و شاید به منظور 

فضاسازی رسانه ای باشد.
صارمی با تأکید بــر این موضوع کــه اجرای این 
بخشنامه، درآمدی در کنار انبوه هزینه های بی شمار 
شهرداری، برای شهرداری تهران ندارد، در رابطه با 
دلیل طرح این بخشنامه، پاسخ داد: مانند چنین 
بخشنامه ها و دستورالعمل هایی مستمرا از سوی 
معاونت شهرسازی صادر می شود و مفاد بخشنامه 
به واسطه ضرورت انجام مفاد احکام قضایی تنظیم 
شده است و شاید بیشترین منفعت اجتماعی آن، 
کاســتن از پرونده های قضایی و کاهش زحمت و 
هزینه آن دسته از شــهروندانی است که سال ها 
پیش با پرداخت بخشــی یا همه عوارض قانونی 
دستور نقشه یا حتی پروانه ساختمانی ملک خود 
را دریافت کرده بودند، ولی به خاطر مصوبه شورای 
اسلامی سابق شهر تهران، امکان ساخت وساز در 
حدود ضوابط و مقررات را نیافتند و از این رهگذر 

سال ها متحمل گرفتاری بوده اند.
معاون معماری و شهرســازی شــهرداری تهران 
می گوید: ســخن آخر اینکه اقدام صورت گرفته، 
اقدامی کاملا قانونی و به خاطــر حقوق مالکان و 

شهروندان بوده است.

واکاوی ابهامات بخشنامه تعیین وضعیت پرونده باغ های تهران

ارزش 8پروژه عمرانی منطقه 250میلیارد تومان است
علی اصغر کمالی زاده، شهردار منطقه 4:  امروز 8پروژه عمرانی در منطقه 4 افتتاح شد. 
ارزش این پروژه ها 250میلیارد تومان است که از محل منابع شهرداری تهران تامین 
شده است. اسکان کارگری نواحی 3و7، ۶3هزار تن آسفالت ریزی در سطح منطقه و 
30هزار تن در بزرگراه ها، احداث زمین بازی، نصب دیوار حائل، احداث رمپ بزرگراه 
زین الدین و… از پروژه هایی هستند که امروز افتتاح شدند. بیشترین پروژه های 
عمرانی در سطح شهر برای منطقه 4تخصیص داده شده است. 31پروژه احداثی در 
منطقه داریم و تمامی آن به قرارداد رســیده و به تدریج شاهد افتتاح شان خواهیم 
بود. هزار و 17میلیارد تومان اعتبار هزینه ای داریم و به همین اندازه تا پایان ســال 
قرارداد عمرانی منعقد می کنیم و برای سال آینده اعتبارات بیشتری را درخواست 
خواهیم کرد که خروجی آن به نفع شهروندان است. منطقه4 با وسعت زیاد، 10درصد 
جمعیت کل تهران را در خود جای داده؛ برهمین اساس خدمات بیشتری را می طلبد 
تا بتوانیم خدمات صادقانه ای را در قالب نگهداشت منطقه دنبال کنیم. پروژه تقاطع 
غیرهمسطح در منطقه دنبال می شود و رمپ اتصال راســت گرد اتوبان باقری به 

زین الدین به همت معاونت عمرانی تا چند وقت دیگر افتتاح خواهد شد.

مکث

 توجه مدیریت شهری به قشر کارگر
 با احداث اسکان کارگری

حسین نظری، معاون خدمات شهری شهرداری تهران: افتتاح اسکان 
کارگری، نمونه توجه به قشر کارگر و پارکبانان در شهرداری تهران 
است. امروز هفتادونهمین پویش امیدوافتخار است و از همان ابتدا 
خودمان را بدهکار مردم کردیم که هر شنبه افتتاح داشته باشیم و 
پروژه هایی که درخور بیان باشد را بهره برداری کنیم. شهرداری از 
رکودی که پیش از این داشته خارج شده، در کنار بدهی پیمانکاران 
و حقوق به موقع پرسنل، شــاهد فعالیت ها و راه اندازی پروژه های 
عمرانی هستیم. منطقه 4 وسعت زیادی دارد و خود یک کلانشهر 
است و برهمین اســاس نیاز بوده که توجه بیشتری به این منطقه 
شود. امیدواریم با همتی که شهردار منطقه دارد، توجهاتی که در 
این منطقه نیاز است و مدنظر شهردار تهران بوده، انجام شود. عوامل 
مختلفی مؤثر است تا پروژه ای به مرحله بهره برداری برسد و اگر این 

عوامل نباشند افتتاحی هم انجام نخواهد شد.

مکث

خرید واگن از چین با همکاری دولت و شهرداری
علی اصغر قائمی، رئیس کمیته هوشمندسازی شورای شهر تهران: 
خرید 791دستگاه واگن مترو از چین نتیجه همکاری خوب دولت و 
شهرداری تهران است. رئیس جمهور، وزیر نفت، وزیر صمت و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه برای این موضوع همکاری قابل تقدیری 
داشتند. این اقدامات در حالی صورت گرفته که یکی از نمایندگان 
مجلس در صفحه شخصی خود متنی نوشته و به نوعی تلاش های 
شــهرداری برای تامین واگن از کشور چین را عین بی توجهی به 
توان شرکت های داخلی دانسته است. او همچنین به توان یکی از 
شرکت های واگن سازی )شرکت واگن سازی  پارس مپنا( برای تولید 
سالانه هزار دستگاه واگن اشاره کرده است. اگر این نماینده مجلس 
با اطلاع و یقین این خبر را در قالب یک توییت منتشر کرده، وظیفه 
مدیریت شهری است که پیگیری کند، اما ظاهرا قابل تحقق نیست. 
وزارت صمت که در این حوزه فعالیت می کند باید نظر تخصصی دهد 
که شرکتی برای تولید این تعداد واگن فعالیت می کند یا خیر؟ به 
اعتقاد بنده تولید هزار دستگاه واگن در یک شرکت در طول یک 
سال قابل تحقق نیست؛ البته نه اینکه امکان تحقق آن مطلقا صفر 
باشد، اما عددی که عنوان شده ، نمی توان قابل تحقق دانست. به 
هر حال ادعای نماینده مجلس باید بررسی شود؛ اگر چنین ظرفیتی 
وجود داشته باشد، چرا نباید از آن استفاده کنیم؟ اگر این توان 
وجود داشت، تیم مدیریت شهری برای خرید واگن و انعقاد قرارداد 

به چین سفر نمی کردند.
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